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 المستخلص
، على نزع 1996الاهلية الليبيرية الاولى في السابع عشر من آب عام نص اتفاق ابوجا الثاني الذي انهى الحرب 

سلاح الفصائل المسلحة، وإعادة ادماج مقاتليها في المجتمع واجراء انتخابات حرة ونزيهة، الا ان تطبيق بنود 
لجماعة اتفاق ابوجا اعتراه بعض الخلل، فقد تعجلت المنظمات الدولية والاقليمية كمنظمة الامم المتحدة، وا

، والمتمثلة بنزع 1997الاقتصادية لدول غرب افريقيا في اجراء الانتخابات قبل انتهاء الانشطة الانتقالية عام 
السلاح وإعادة الادماج الامر الذي انتج حكومة دكتاتورية برئاسة تشارلز تايلور بقوة السلاح، وانتهاجها سياسة 

لاسيما مجموعتي الماندينغو  ة التي يتكون منها المجتمع الليبيريقائمة على الاقصاء والتهميش للجماعات العرقي
وبالتالي شروع هذه الجماعات العرقية في معارضة النظام انطلاقًا من غينيا، ثم الشروع بالعمل المسلح  والكران

لبلاد من ، عانت خلالها ا2003، استمرت حتى عام 1999في الداخل الليبيري لتنشب بذلك حربًا اهلية ثانية عام 
 انهيار امني وسياسي، وتدهورًا في أوضاعها الاقتصادية والاجتماعية وبنيته التحتية. 

 الكلمات المفتاحية:  ليبيريا، حرب اهلية، العرقية:

 
Abstract 

The Second Abuja Agreement which ended the First Liberian Civil War on August 17, 
1996 had stated the disarmament of armed factions, the reintegration of their fighters 
into society, and the holding of free and fair elections. However, the implementation of 
the terms of the Abuja Agreement was subjected to a terrible flaw. International and 
regional organizations such as the United Nations and the Economic Community of 
West African States rushed to hold elections before the end of the transitional activities 
that represented by disarmament and reintegration, which produced in a dictatorial 
government headed by Charles Taylor by force of arms. This government adopted a 
policy based on exclusion and marginalization of the ethnic groups that make up the 
society Liberian. Consequently, these groups, especially the Mandingo and Karan 
ethnic groups began to organize an opposition to the regime in Guinea. Then they 
began armed action inside Liberia, leading to the outbreak of a second civil war in 
1999, which lasted until 2003. The country also suffered from a security and political 
collapse. Additionally, the infrastructure, social, and economic aspects of the country 
all declined.                                                  
Keywords: Liberia, civil war, ethnic. 
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